
 آرمان ملی: در حالی که  رقابت های لیگ 
برتر فوتبال به هفته یازدهم رسیده ، انتقادات 

از عملکرد کمیته داوران میدان بالا رفته است. 
  اشتباهات 

و  پرحاشیه  هفته  ایران  فوتبال  داوری 
پراشتباهی را پشت سر گذاشت. روزهایی که با 
حضور خداداد افشاریان در برنامه »فوتبال برتر« و 
اظهارات عجیب او آغاز شد. رئیس کمیته داوران 
در این برنامه هنگام مطرح شدن مساله تغییر 
سن پوریا افشاریان فرزند خود کاملا دستپاچه 
شد. وی حتی به این موضوع اشاره کرد که 50 
داور تاکنون شناسنامه خود را تغییر داده اند 
که حاشیه ها و ابهامات بسیاری در ذهن اهالی 
فوتبال به وجود آورد. وی در بخش های دیگری 
از صحبت های خود، اطمینان داد که »هفته 
یازدهم لیگ برتر یکی از بهترین هفته های لیگ 
بیست وسوم از لحاظ کاهش اشتباهات داوری 
خواهد بود« و گفت که »به داوران این هفته 
ایمان دارد«. داوران این هفته اما یکی از بدترین 
هفته های خود را پشت سر گذاشتند و تیم ها 
شاهد اشتباهات تأثیرگذاری بودند. »تسنیم« 
در ادامه نوشت: دیدار آلومینیوم اراک - پیکان 
را می توان الگویی روشن از »اشتباهات فاحش 
داوری« و تأثیر آن در نتیجه یک مسابقه دانست. 
کمک داور دوم مسابقه در دقایق اضافه نیمه 
اول به فرض اشتباه اینکه مهاجم آلومینیوم دید 
سنگربان پیکان را کور کرده، گل کاملا سالم 
تیم اراکی را مردود اعلام کرد. این پایان تأثیر این 
کمک داور بر نتیجه این مسابقه نبود و او در صحنه 
گل سالم پیکان، پرچم خود را به اشتباه بالا برد! 
دیدار گل گهر مقابل شمس آذر قزوین هم خالی 
از اشتباه داوری نبود و به نظر می رسید گل گهر 
یک پنالتی طلبکار شد. دیدار سپاهان - استقلال 
خوزستان هم صحنه های مشکوک زیادی داشت 
که ضعف پوشش تصاویر کامل توسط دوربین های 
صداوسیما، قضاوت درباره این صحنه ها را برای 
برخی از کارشناسان داوری مشکل کرده است. 
با این حال احتمال بالایی داده شده که گل دوم 
سپاهان در شرایط آفساید به ثمر رسیده باشد. 
اشتباهات داوری این هفته فقط به فوتبال مردان 
ختم نمی شود و در لیگ برتر بانوان نیز به چشم 

می خورد! یکی از چهار گل تیم شهرداری سیرجان 
به ایساتیس کران فارس در شرایطی به ثمر رسید 
که توپ قبل از آن راهی اوت شده بود. بازیکنان 
شهرداری در ادامه، توپ را چند متر جلوتر پرتاب 
کردند که همان توپ وارد دروازه نماینده استان 
فارس شد! در هفته ای که رئیس کمیته داوران 
از اطمینان خود نسبت به داوران سخن گفت، 
خودش در اتفاقی بی سابقه به فاصله یک ساعت 
بعد از یکی از دیدارها )آلومینیوم - پیکان( مجبور 
شد کمک داور یک مسابقه را محروم کند! در 
هفته ای که داوران از هیچ امکانات بیشتری 
نسبت به هفته های گذشته بهره نمی برند و هیچ 
کلاس آموزشی برای آنها در وقفه 10 روزه لیگ 
برگزار نشده، افشاریان چگونه نمره قبولی داوران 

را پیش بینی می کرد؟
  نظر میرزا بیگی

کارشناس داوری فوتبال کشورمان با توجه به 
اتفاقات داوری هفته ای که گذشت به خصوص 
دیدار دو تیم آلومینیوم اراک و پیکان، به انتقاد از 
عملکرد کمیته داوران پرداخت. علی میرزابیگی 
در گفت وگو با »فارس« گفت: از بازی پرحاشیه 
آلومینیوم و پیکان همچنان اخباری به گوش 
می رسد که کماکان اذعان به ناکارآمدی کمیته 
داوران و  اعضای آن دارد. کمیته ای که با این 
شیوه و مدیریت به روزمرگی رسیده و به جای 

پیداکردن راهی برای برون رفت از وضعیت کنونی، 
به خودزنی خود ادامه می دهد. وی افزود: برخی 
ناظران در مواجهه با اشتباهات داوران رفتارهای 
خارج از عرف و غیرحرفه ای دارند. خود همان 
ناظران مسبب وضعیت کنونی هستند. بعد از 
محرومیت فوری و  شائبه برانگیز کمک داور 
دوم، این سوال به وجود می آید که پس چه کسی 
برخی اعضای کمیته ایشان را محروم کند؟ در 
کدام بازی و در کدام نقطه از دنیا ناظر بین دو 
نیمه وارد رختکن می شود و ادبیات و الفاظی 
را به کار می گیرد که نه در شأن فوتبال و نه در 
شأن داورانش است؟ مگر داور انسان نیست؟ 
مگر ۴5 دقیقه دیگر نباید انجام وظیفه کند؟ با 
چه روحیه ای باید به کار مهم قضاوت بپردازد؟ 
کارشناس داوری تصریح کرد: ناظر محترمی که 
به خود اجازه هر نوع رفتار را می دهد، چرا و به چه 
حکمی بین دو نیمه وارد رختکن داوران شده و 
آن ها را به باد انتقاد می گیرد؟ مگر شما وظیفه ای 
جز نظارت بر کارشان دارید؟ مگر می توانید به 
جز نوشتن گزارش کتبی و توصیه هایی جهت 
بهبودی کار در بازی های آتی به داوران حرف 
دیگری بزنید؟ آیا می دانید که شما مسبب اصلی 

اشتباهات نیمه دوم تیم داوری بودید؟
  صحبت سرپرست سابق کمیته داوران 
علیرضا سهرابی در گفت وگو با فارس، در مورد 

شرایط فعلی داوری فوتبال کشور و انتقادات مطرح 
شده، اظهار داشت: شرایط داوری از ابتدا هم 
مشخص بود. فدراسیون فوتبال و کمیته داوران 
هم هیچ برنامه ای نداشتند و مشخص است وقتی 
بی برنامه بوده و کاربلد نباشید، به این نقطه هم 
می رسید و شرایط هم بدتر می شود. همه می دانند 
در کمیته داوران اقتدار وجود ندارد و فدراسیون به 
داوری اهمیت نمی دهد. این شرایط روشن است 
و نیازی به آنالیز هم ندارد. وی افزود: به شخص 
خاصی در کمیته داوران کاری ندارم و به سیستم 
کار دارم. وقتی سیستمی برای داوری کشور موجود 
نیست، برنامه ای که چند سال برایش زحمت 
کشیده  اید به هم می خورد یا افرادی می آیند که 
اصلا نمی دانند سیستم چیست تا برای آن احترام 
قائل شوند و مجموعه را اصولی  پیش ببرند،  باید 
درمورد چه چیزی حرف بزنیم؟ یک شخص باید 
اطلاعات کامل مدیریتی داشته باشد تا بتواند خوب 
کارش را مدیریت کند. وقتی چنین ویژگی ای 
را ندارد، کار را بلد نیست یا حواشی فراوانی هم 
دارد، چه توقعی دارید؟ وی درمورد مهم ترین 
دلیل در شرایط بد داوری فوتبال کشور، بیان 
داشت: مهم ترین نکته اهمیت ندادن هیات رئیسه 
فدراسیون به داوری است. اعضایش هم شاید 
بگویند ما مقصر نیستیم بلکه باید کمیته داوران 
برنامه بدهد، از این برنامه دفاع کند و پیگیری های 
لازم را داشته باشد تا هیات رئیسه هم کاری انجام 
بدهد. ما هم می گوییم دلیل مقصربودن هیات 
رئیسه این است که کمیته داورانش توانمندی 
ارائه برنامه و دفاع از آن را ندارد. سرپرست اسبق 
کمیته داوران اضافه کرد: افرادی در این هیات 
رئیسه عضویت دارند که مشخص نیست برای چه 
به فوتبال آمده و به چه دلیل آنجا فعالیت می کنند. 
هیچ عملکرد مثبتی ندارند و روز به روز فوتبال را به 
انحطاط می کشانند. مشکل اساسنامه ما این است 
که برخی اعضا با 22 یا 23 رای از 90 رای در هیات 
رئیسه حضور داشته و مسئولیت های زیادی هم 
دارند! این چه جور اساسنامه ای است؟ فردی که 
با یک سوم آرای مجمع در هیات رئیسه است، چه 
کاری می تواند برای فوتبال انجام بدهد؟ یعنی دو 
سوم فوتبالی های مملکت این عضو هیات رئیسه 

را قبول ندارند. 
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گفتوگو

صادق ورمزیار ، پیشکسوت و کارشناس فوتبال 
در خصوص عملکرد باشگاه استقلال، نکونام  و 
شاگردانش در لیگ برتر صحبت کرد.  وی می گوید: 
نکونام فراتر از انتظار هواداران عمل کرده و تا به 

اینجای فصل می توانیم نمره خوبی به او بدهیم.
  درباره تساوی تیم های فوتبال استقلال و 

ذوب آهن اصفهان چه نظری دارید؟
 استقلال مقابل تیم یکدست و هماهنگ ذوب آهن 
بازی بسیار خوبی انجام داد، چون این تیم این فصل 
اکثر مدعیان لیگ برتر را متوقف کرده است؛ در 

مجموع مساوی استقلال و ذوب آهن عادلانه بود.
  انتظار می رفت تیم فوتبال استقلال نتایج 

خوبی بگیرد!
 استقلال در ابتدای فصل بازیکنانش زیاد جابه جا 
نشد و ثبات نسبی داشت البته با توجه به اتفاقات 
داخلی باشگاه و عدم ثبات مدیریتی کسی هم انتظار 

نداشت تا روند خیلی خوبی داشته باشد.
  در مورد عملکرد مدیرعامل استقلال چه 

نظری دارید؟
پس از جابه جایی ها در مدیریت باشگاه استقلال، 
نهایتا علی خطیر به عنوان مدیرعامل انتخاب شد. 
در این مدت نیز با وجود مشکلات زیاد مالی، خطیر 
تلاش زیادی برای جذب بازیکن توانمند خارجی 
انجام داد و توانست بلانکو را به تیم اضافه کند. باید تا 
نیم فصل صبر کنیم تا ببینیم مدیریت چه کارهایی 
برای حفظ روند رو به رشد تیم فوتبال استقلال 
خواهد کرد و می تواند بازیکن خوب خارجی دیگری 

به تیم اضافه کند یا نه.
  عملکرد جواد نکونام را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
 نکونام فراتر از انتظار هواداران عمل کرده و تا به 
اینجای فصل می توانیم نمره خوبی به او بدهیم. ضمنا 
تمامی بازیکنان از سیدحسین حسینی تا آرمان 
رمضانی همگی خوب کار کردند و در خدمت تیم 
بودند. اما از چند بازیکن انتظار بیشتر می رفت تا بازی 

بهتری انجام بدهند. 

صادق ورمزیار: 
 نکونام  فراتر

 از انتظار هواداران 
عمل کرده است 

مریخ: از حضور در بین بهترین های  
جهان خوشحال شدم 

ایسنا: تیم ملی هندبال زنان ایران آخرین تمرین 
خود را برای حضور در مسابقات قهرمانی 2023 
جهان برگزار کرد. تیم ملی زنان عازم دانمارک محل 
برگزاری مسابقات قهرمانی زنان جهان خواهد شد. 
فاطمه مریخ ملی پوش تیم ملی هندبال زنان قبل 
از اعزام به مسابقات هندبال قهرمانی جهان اظهار 
کرد: اولین بازی ما با لهستان خواهد بود. بازی های 
سختی در این مسابقات داریم چون دو حریف 
اروپایی هستند. ژاپن هم تیم خوبی است و ژاپن و 
کره همیشه مقام های اول و دوم را در آسیا کسب 
می کنند. وی گفت: من در دوره قبلی در مسابقات 
قهرمانی زنان جهان نبودم. این اولین دوره ای 
است که شرکت می کنم و امیدوارم بتوانم از تجربه 
حضورم در مسابقات جهانی و آسیایی نوجوانان و 
جوانان استفاده کنم.  مریخ در پاسخ به اینکه نسبت 
به دوره قبل چقدر پیشرفت داشته، افزود: سعی 
می کنم بهتر شوم. عضو تیم ملی هندبال در مورد 
انتخابش در بین بهترین های جهان اظهارکرد: وقتی 
شنیدم خیلی خوشحال شدم و سعی می کنم که در 
هر دوره بهتر شوم. او که آرزوی لژیونر شدن دارد، 
گفت: لژیونرشدن آرزوی من است. می خواهم در 
اروپا لژیونر شوم. می دانم خواستن توانستن است و 

هر چیز که به آن فکر کنیم، خواهد شد.

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
ایسنا: گستاوو واگنین، در رابطه با پیوستنش به تراکتور اظهار 
کرد: من با به ثمررساندن 1۴ گل فصل خوبی را در فوتبال رومانی 
سپری کردم. یک ایجنت با من در رابطه با تراکتور صحبت کرد و 
نظرم را در خصوص تراکتور پرسید. من در مورد تیم تراکتور تحقیق 
کردم و متوجه شدم یکی از دوستانم در این تیم بازی کرده است. 
با تیاگو فریرا تماس گرفتم و او چیزهای خیلی خوبی در خصوص 
تیم شهر تبریز و هواداران تراکتور به من گفت، اینکه آن ها چطور به 
خارجی ها خوشامد می گویند. من زیاد فکر نکردم و وقتی رسیدم 
سوپرایز شدم. او ادامه داد: اینجا مربی و باشگاه خیلی خوب هستند. 
شما در تراکتور و تبریز همه چیز دارید تا کارتان را به خوبی انجام 
دهید. یک باشگاه خوب را در اختیار داریم و یک هتل خوب را برای 
استراحت داریم. پس کارم را به خوبی انجام می دهم. برای پیوستن 
به تراکتور دوبار به این تصمیم فکر نکردم. او درباره  گل مشکوک به 
آفسایدش به نساجی مازندران مطرح کرد: بعد از بازی ویدئو گل را 
تماشا کردم و متوجه شدم که در شرایط آفساید دروازه نساجی را 
باز کردم. البته دو گل هم زده  بودم که آفساید نبود و اشتباه آفساید 
گرفته شد. خیلی خوشحال بودم، چون به گل و پیروزی مقابل 

نساجی نیاز داشتیم.

بازی فوق العاده استقلال مقابل ذوب آهن 

تیم فوتبال استقلال مقابل ذوب آهن در اصفهان به تساوی رسید.  
استقلال برابر ذوب آهن یکی از بهترین بازی های خودش را انجام 
داد و به ویژه در نیمه اول بسیار فوق العاده بود. استقلال موقعیت های 
زیادی را خلق کرد در  حالی که در بازی های گذشته کمتر می دیدیم 
که فرصت گلزنی ایجاد کند، اما متأسفانه موقعیت های گلزنی را 
هم راحت از دست داد. در نیمه دوم به دو دلیل استقلال گل زد و 
گل خورد. گل زدنش به خاطر این بود که در فاز هجومی همچنان 
به دنبال گل زدن بود و محتاط عمل نمی کرد و نهایتا موفق به 
انجام این کار شد. حفظ گل در شهر اصفهان برای همه تیم ها 
خیلی سخت است و در نتیجه روی بدشانسی گل را پذیرفت. 
استقلال شایسته و مستحق گرفتن 3 امتیاز در اصفهان بود، اما در 
برخی از بازی ها تیم جواد نکونام نباید 3 امتیاز را بگیرد و موفق به 
کسب پیروزی شود، چون شانس و اقبال هم جزئی از فوتبال است. 
هم اکنون بازیکنان استقلال با تمام وجود بازی می کنند و این نشان 
می دهد که نکونام به عنوان یک سرمربی توانمند، توانسته به خوبی 
تیمش را جمع کند. اما استقلال باید حواسش به امتیازات از دست 
رفته باشد و هر چه محکم تر و قدرتمندانه تر  در بازی های داخل و 
خارج از خانه نیز به دنبال پیروزی باشد تا فاصله امتیازی خودش را 
با رقیبانش افزایش بدهد. بیش از هر تیمی، سپاهان در مسابقات 
لیگ برتر فوق العاده عمل می کند و با اینکه ۴ امتیاز از این تیم کم 
شد، اما باید در کنار استقلال و پرسپولیس، آن ها را مدعی اصلی 
قهرمانی دانست. البته استقلال توانایی و ظرفیت بالایی دارد تا در 
نیم فصل دوم هم بدین شکل امتیازات را جمع کند، چون نیمکت 
قوی دارد. درباره عملکرد تیم ملی ایران مقابل ازبکستان باید بگویم 
در نیمه دوم، تیم ملی برابر ازبکستان فاجعه بود و اگر شانس با 
حریف بود باید ۶-۷ گل می خورد. دلیلش این است که میانگین 
سنی ملی پوشان کشورمان بالاست و در نیمه دوم بازیکنان هیچ 
دوندگی را نداشتند. بر همین اساس امیر قلعه نویی باید آرام آرام 
نسل بازیکنان را تغییر بدهد و در تیم ملی پوست اندازی انجام شود. 
تیم ملی بزرگسالان ایران پیرترین تیم آسیاست و این موضوع 

امکان دارد در ادامه فوتبال ایران را از بین ببرد.

علیلطیفی
کارشناسفوتبال

مورینیو: عاشق بازی »آزمون« هستم 
سرمربی تیم فوتبال رُم پس از پیروزی خانگی 
شاگردانش مقابل اودینزه در سری A ایتالیا از 
مهاجم ایرانی  خود تمجیدی ویژه  کرد.  ژوزه مورینیو 
 A که شاگردانش در چارچوب هفته سیزدهم سری
ایتالیا موفق شدند در ورزشگاه المپیکو با نتیجه 3 
بر یک اودینزه را از پیش رِو بردارند و به رده پنجم 
جدول رده بندی این رقابت ها صعود کنند، گفت: 
مقصر خودمان بودیم که باعث شدیم کار سخت 
شود، می توانستیم خیلی زودتر کار اودینزه را 
تمام کنیم، اما طوری بازی کردیم که هر اتفاقی 

ممکن بود رخ دهد، با این حال در مقطع پایانی 
بازی واکنش خیلی خوبی از خود نشان 

دادیم. بازیکنانی روی نیمکت دارم 
که می توانند به من کمک کنند. وی 

در مواجهه با اینکه »بار دیگر مثلث 
لوکاکو، دیبالا و سردار آزمون به شما 

کمک کرد تا به پیروزی برسید، آیا بازی 
با هر سه مهاجم در ترکیب 

اصلی می تواند یک گزینه 
باشد یا باعث عدم تعادل 
تیم می شود؟«؛ اظهار 

داشت: با توجه به اینکه پائولو دیبالا و سردار آزمون 
به طور طبیعی از نظر دفاعی سازماندهی نشده اند، 
این امر منجر به درجه ای از عدم تعادل تیم خواهد 
شد، وقتی یکی از آنها بازی می کند، تعادل تیم 
تحت تأثیر قرار نمی گیرد، اما با حضور همزمان هر 
دوی آنها در زمین، خطر از دست دادن کنترل بازی 
را داریم. آقای خاص در تمجید از مهاجم ایرانی اش 
که در فصل تابستان با قرارداد قرضی یک ساله از 
بایرلورکوزن به رُم پیوست و در چند بازی اخیر در 
دقایقی که به عنوان بازیکن ذخیره وارد میدان شد، 
عملکرد تأثیرگذاری از خود به نمایش گذاشت، 
خاطرنشان کرد: عاشق بازی سردار آزمون 
هستم. سردار برای تبدیل شدن به 
بازیکن مدنظر مورینیو در کارهای دفاعی 
و جابه جایی هایی دفاعی هنوز کمی کار 
دارد، با این حال، توانایی او شگفت انگیز 
است. رم با این برد 21 امتیازی شد و 
به رده پنجم جدول رده بندی 
صعود کرد و فاصله اش با 
اینتر صدرنشین را به 11 

امتیاز کاهش داد.
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